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فرهنگ و هنــر- التهابات این 
روزهای صداوســیما مثــل آتش زیر 
خاکســتر اســت، همچنان از طرفی 
زمزمــه خداحافظی برخــی مدیران 
شبکه ها و تغییرات در زیرساخت های 
صداوسیما شنیده می شود و از طرفی 
مدیرانی که بر مسند کارند هنوز باید تا 
آخرین لحظه بهترین گزینه های خود 
را در هر موقعیت و مناسبتی رو کنند. از 
این حیث ویژه برنامه های تحویل سال 
و نوروز شــبکه ها برای برخی مدیران 
راه رفتن بر لبه تیغ است؛ از سویی باید 
مراقب بود تا حاشــیه ها به حذف های 
ناگهانــی نینجامد و از ســویی حتی 
تضمینی برای بقای یک جایگاه یا حتی 

دورخیزی به سمت های بالاتر باشد.
فصل بهار هم که به خودی خود 
ماراتنی همیشــگی برای صداوسیما 
بوده اســت، میدان بــازی این رقابت 
خیلی وسیع تر از برنامه سازان است و 
تا اثبات و برتری جویی یک مجری و 
یک مدیر بر دیگر مجریان و مدیران و 
شبکه ها هم پیش رفته است. آن هم با 
همین بضاعت همیشگی صداوسیما که 
از بی پولی و نبود بودجه نالیده است اما 
بهترین بودجه ها یا بیشترین امکانات به 
اختیار درآمده تا هر شبکه بهترین برگ 
برنده خود را رو کند. برگ برنده ای که 
امســال با تحویل سال شروع شده در 
نوروز ادامه می یابد و با وصل شــدن 
به ماه رمضان می تواند به هت تریکی 

برای هر شبکه بدل شود.
ویتریــن ویژه ایــن تورنمنت، 
مجریان برنامه های تحویل سال هستند، 
مجریانی که هر یک می خواهند بهترین 
خود را عرضه کنند و ارزش افزوده ای 
برای مخاطبشان داشته باشند و البته گاه 
همین تلاش برای بهتر بودن به عطشی 
بــرای جلوه گری هــای صرف منجر 
شــده و نتیجه ای عکس داده اســت. 
جلوه گری هایی که بخشــی از آن پول 
پاشــی های میلیاردی برای دعوت از 
مهمانان سلبریتی و خرج تراشی برای 
دکورهای چشمگیر و حاشیه سازی با 

سخنان شاذ بوده است.
در زیر مروری بر مجریانی داریم 
که تا الان اســامی شــأن برای اجرای 
برنامه های تحویل ســال بیشتر شنیده 

می شود.
شــبکه اول؛ علی ضیــا /    

فرمول یک
علی ضیا که حالا در کارنامه اش 
اجرای برنامه های اجتماعی تلویزیون 
پررنگ تر اســت این سال ها بیشتر با 
»فرمول یک« و در شــبکه یک ســیما 

دیده شده و سعی کرده بیشتر در همین 
فضای اجتماعی به گپ و گفت بپردازد، 
او بســته به مهمانانش که بیشــتر هم 
چهره هایی مردمی بوده اند کمتر چالش 
کرده است و بیشتر ترجیح داده فضایی 

صمیمی و رفاقتی رقم بزند.
ضیــا از نــوروز ۱۴۰۰ برنامه ای 
روی آنتن نداشت و اگرچه چند باری 
مدیران به برنامه ها و حتی مسابقه هایی 
با حضور وی وعــده دادند اما هر بار 
ایــن وعده ها به زمانــی دیگر موکول 
شــد. گویی قرار بود این غیبت روی 
آنتن شــبکه تا یک سال طول بکشد و 
حتی شــب یلدا که یکی از مهمترین 
مناسبت های تلویزیونی در سال های 
اخیر بوده است نیز در شبکه یک بدون 

ضیا به صبح رسید.
ضیا این چند سال نه فقط مجری 
که تهیه کنندگی برنامه هایش را هم به 
ویژه در موعد تحویل ســال برعهده 
داشته است و از این حیث برنامه های 
تحویل ســال شــبکه یک ویترین و 
پشــت صحنه اش بــه انتخاب های 
ضیا برمی گــردد. انتخاب هایی که گاه 
می تواند در حد دعوت از یک خواننده 
مثل مهراد جم روی آنتن چالش شود 
یــا به اتفاقی مثبت و هیجان انگیز ختم 
شــود.ضیا در این غیبت یک ساله از 
تلویزیون منفعل نماند و در شبکه های 
اجتماعی به گپ های شبانه با بازیگران 
و چهره هــا پرداخــت؛ دوری یــک 
ســاله ای که احتمالاً می تواند اقبال و 
اســتقبال مخاطبانش از او را دوچندان 
کند تا منتظر باشند و ببینند امسال چه 
ایده هایی برای بازگشت به قاب جادو 
دارد.ضیا حالا بعد از ۲ ســال رویداد 
»انتخاب چهــره مردمی« را هم دوباره 
کلیــد زده و داورانــی را هم انتخاب 
کرده اســت؛ رویدادی که طی دو سال 
اخیر به واسطه کرونا متوقف ماند او به 
تازگــی و در برنامه خندوانه از اجرای 
برنامه تحویل ســال خود خبر داد و تا 
امروز تنها فردی اســت که اجرایش به 
عنوان مجری ویژه برنامه تحویل سال 

تلویزیون خبری شده است.
برای  »ضیــا«  چالش های 

اجرای تحویل سال 1401
ضیا طی این دو ســال به واسطه 
اپیدمی کرونا و به دلیل اینکه بخشی از 
این چهره های مردمی از گوشه و کنار 
کشــور به تهران می آمدند این رویداد 
را لغو کرد و حالا باید دید امســال این 

چالش را چگونه حل کرده است.
او البتــه در ســال های قبل و در 
زمــان اجرایی کردن ایــن طرح آنتن 

را در طول ســال در اختیار داشــت و 
چهره های مردمــی اش را از میان آنها 
انتخاب می کرد. چهره هایی که برخی 
شــأن به واســطه اتفاقاتی که رقم زده 
بودند شــهرتی کمتر از ســلبریتی ها 
نداشتند و با رای های بالایی توانستند 
در نظرســنجی مردمی انتخاب شوند.
امســال اما همانطور کــه پیش از این 
اشــاره شــد ضیا برنامه ای نداشت تا 
بتوانــد تا حدی گزینه های موردنظر و 
غیر شناخته شده را به چهره هایی »آشنا« 
برای مردم تبدیل کند و احتمالاً به رأی 
گذاشتن این افراد پروسه سخت تری را 
طی خواهد کرد. از طرفی گفتگوهایی 
کــه بتواند عیار و درون این چهره ها را 
مشخص کند ممکن است برنامه ها را 
مطول کند و این یکی از آســیب های 

برنامه های این چنینی است.
داریــوش  دو؛  شــبکه 

فرضیایی / عموپورنگ  
داریــوش فرضیایی یــا همان 

عموپورنگ چهــره ای محبوب و به 
نوعی سلبریتی همواره دوست داشتنی 
کودکان اســت. او از معدود ستارگانی 
اســت که در حوزه اجــرای کودک و 
نوجوان نه تنها از محبوبیتش کاســته 
نمی شــود بلکه سال به ســال افزوده 
هم شــده است.پورنگ در این سال ها 
تجربیات متنوعــی هم در حوزه اجرا 
و هم اجرا- بازیگری داشــته است و 
مجموعه های نمایشــی »محله گل و 
بلبل« یا »بچه محل« رکوردشکنی های 
بالایــی در جــذب مخاطب کودک و 
حتی خانواده هایشان داشته اند. به ویژه 
که امسال رکورد پربیننده ترین محتوای 
حرفه ای فارسی زبان هم به تیم سازنده 
»کلبه عمو پورنگ« اختصاص یافت و 
ایــن برنامه از ابتــدای ۱۴۰۰ تا الان به 
رکــورد بازدیدی بیــش از ۳۹ میلیون 
فرضیایی  اســت.داریوش  رســیده 
بیش از ۲ دهه اســت که به اجرا برای 
خردســالان و کودکان می پــردازد و 

کودکان دهه های مختلف تلویزیون با او 
و برنامه هایش خاطره دارند و گاه غیر از 
کودکان، خانواده هایشان نیز مخاطب و 
تماشاگر برنامه های او هستند به ویژه که 
مجموعه های نمایشی او در این سال ها 
کاملًا آثاری خانوادگی بوده است و از 
بازیگران چهره و مشــهوری در قالب 

کاراکتر کمک گرفته است.
او حالا جدی ترین گزینه اجرای 
تحویل سال شبکه دو است که نامش 
به صورت غیررسمی مطرح شده و البته 
هنوز جزئیاتی از کم و کیف حضورش 
برای این ویژه برنامه اعلام نشده است.
برای  چالش های »پورنگ« 

اجرای تحویل سال 1401
شــاید عجیب باشد اما این اولین 
بار نیســت کــه اجرای ویــژه برنامه 
تحویل سال به پورنگ سپرده می شود، 
چند سال پیش و همزمان با نوروز ۹۶ 
ویژه برنامه تحویل ســال شبکه دو با 
اجرای داریوش فرضیایی رقم خورد 

که به صورت یک برنامه نمایشی جلو 
رفت. در این برنامه که با اجرای زنده و 
آیتم هایی نمایشی همراه بود بازیگران 
مجموعه »محله گل و بلبل« نیز حضور 
داشــتند و در زمان بندی های مختلف 
روی آنتن حضور داشتند؛ ضمن اینکه 
یک خط نمایشی کلی هم برای برنامه 

دیده شده بود.
در آن زمان البته پژمان بازغی هم 
پورنــگ را همراهی می کــرد و با این 
حال این ویژه برنامه علی رغم اتفاقات 
و آیتم هایی که برایش دیده شــده بود 
موفقیت چندانی به دســت نیاورد که 
بخشــی از آن به بــازه زمانی تحویل 
سال برمی گردد که شاید کمتر فضای 
نمایشی موردپسند مخاطب در شتاب 

آخرین ساعات تحویل سال باشد.
چند ســال قبل تر نیز این ایده را 
رامبد جوان در شبکه پنج سیما اجرایی 
کرد که در آن ســال بــا نوعی ناکامی 
مواجه شد و شکســت خورد و حالا 
باید دید در اجرای تحویل سال ۱۴۰۱ 
داریوش فرضیایی در صورت اجرای 
تک نفــره چه ایده هایی را برای جلب 
مخاطبی که فقط هم قرار نیست کودک 

باشد در نظر دارد.
شبکه سه؛ احسان علیخانی 

/    عصر جدید
احسان علیخانی مجری توانمند 
این روزهای تلویزیون اســت که حالا 
می توان گفت جسارت بیشتری برای 
ورود بــه حوزه های مختلف در خود 
پیدا کرده اســت. او »ماه عســل« را در 
نقطه ای که همه به تقلید از آن پرداختند 
رهــا کرد و »عصر جدیــد« را با همه 
نقدهایی که به یک گات تلنت ایرانی از 
نوع کپی وارد شد ادامه داد تا برنامه ای 
ویژه تثبیت کند و این روزها هم تجربه 
مفرح و طنــز »جوکــر« را در وی او 
دی ها دارد.تجربه های مختلف کاری 
از علیخانی مجــری مؤلف متبحری 
ساخته است که این سال ها حضورش 
در آیین هایی مثل تحویل سال را با اقبال 
و انتظار بالایی از مخاطبان همراه کرده 
است.علیخانی حالا جدی ترین گزینه 
اجرای ویژه برنامه تحویل سال شبکه 
سه سیماست که احتمالاً همچون سال 
گذشته از یکی دو شب مانده به نوروز 
برنامه اش را آغاز می کند و تا ســاعات 
پایانی روز اول عید برنامه هایی را برای 

مخاطبانش تدارک خواهد دید.
احســان علیخانی ایــن روزها 
فصل ســوم »عصر جدید« را کلید زده 
اســت، سه تن از داوران برنامه را تغییر 
داده اســت و این ترکیب جدید، خود 

چالش هــای جدیدی برایش به همراه 
دارد. او نه تنها برای تحویل ســال که 
در ایام نوروز هم یکی از رقبای جدی 

تاکشوهاست.
چالش هــای »علیخانــی« 

برای اجرای تحویل سال 1401
قابــل پیش بینی اســت که مثل 
سال های قبل بیشترین مهمانان او از دل 
همین برنامه باشد. قالب برنامه های او 
مثــل دیگر مجریان تلویزیون در زمان 
تحویل ســال مبتنی بر رفــت و آمد 
مهمان ها بوده اســت و حالا همزمان 
با شروع »عصر جدید« احتمالاً بیشتر 
مهمانانش هم شرکت کنندگان فصل 
تازه عصر جدید باشند.یک برگ برنده 
علیخانی همه چهره ها و فینالیست ها 
و خوانندگانی است که در فصل های 
پیشین »عصر جدید« و از طریق برنامه 
او برند شــده اند و از این حیث نگرانی 
کمبود مهمان و چالــش برنامه پر بار 

برای مخاطب را ندارد.
بــا این حال بایــد دید علیخانی 
چقدر به همان فرمول آزمون پس داده 
اکتفا می کند و چقدر قرار اســت پلن 
خود را برای تحویل ســال تغییر دهد 
و از گفتگوهــای این چنینی با داوران 
و شــرکت کنندگان »عصر جدید« و 
همچنین اجرای خوانندگان به سمت 

اتفاقات جدیدتر برود.
شــبکه نسیم؛ رامبد جوان /    

خندوانه
رامبــد جوان نه تنها هراســی از 
اتفاقات جدید و ریســک های مکرر 
ندارد بلکه بیش از هشتصد قسمت در 
قالب چندین فصل از برنامه خندوانه 
نشــان داده اســت او همواره به دنبال 
اعمال ایده های تازه است. ایده هایی که 
گاه می گیرد و گاهی هم به تجربه هایی 
تبدیل می شــود که اگر هم شکســت 
خورده باشد در عین حال چون از بستر 
یک برنامه اصلی مثل »خندوانه« متولد 
شده است می تواند با اولین واکنش ها و 

بازخوردها پرونده آنها را ببندد.
او در عین حال تجربه های موفق 
بســیاری هم داشته است که برخی به 
یک رویداد ثابت و مستقل تبدیل شده 
است مثل مسابقه هایی چون »خنداننده 
شو« که یکی از مهمترین اتفاقات این 
برنامه بوده است و اگرچه این مسابقه ها 
هم به شــکلی سینوسی مورد توجه یا 
بازخورد مردم قرار گرفته است با این 
حال باز هم آنقدر مهم بوده اســت که 
حتی میــزان رأی دادن و مشــارکت 
مخاطب در آنها ملاکی برای تماشای 

برنامه بوده است.

یکی از گزینه های سرگرم کننده 
که قرار اســت در ســاعاتی مانده به 
تحویل ســال در شبکه نسیم به پخش 
برســد »خندوانه« است که خیلی هم 
بعید به نظر نمی رسد و سال گذشته هم 
با یک قســمت ویژه با انواع آیتم های 
مسابقه و بازی و خوانندگی همزمان با 
آخرین روز سال ۱۳۹۹ روی آنتن رفت. 
سال گذشته البته »دورهمی« با حضور 
احسان علیخانی و گفتگوی ویژه ای که 
مهران مدیری با او ترتیب داد به یکی از 
اتفاق های جذاب تلویزیون تبدیل شد. 
با توجه به اینکه »دورهمی« این روزها 
ساختار خود را تغییر داده است و کاملًا 
به یک مســابقه تبدیل شده است بعید 
است که بتواند امسال رقیب این برنامه 
و دیگر شبکه ها در تحویل سال باشد.

چالش هــای »رامبد« برای 
اجرای تحویل سال 1401

هنوز مشــخص نیســت رامبد 
جوان چه ایده ای برای تحویل ســال 
و نوروز ۱۴۰۱ دارد، او نوروز امســال 
بعد از ترسی که از کرونا برایش بوجود 
آمد ترجیح داد بــه خانه برود و حتی 
مخاطب را هم به ماندن در خانه ترغیب 
کنــد و در عین حال از برنامه ســازی 
فاصله نگرفت اما مدل برنامه هایش را 
تغییــر داد؛ به این ترتیب که ویدئوها و 
لایوهایی را از طریق گوشی همراه برای 
مخاطب تدارک دید و حتی چهره های 
دیگری را هم به این لایوها دعوت کرد.
او نوروز ۱۴۰۰ پس از یک ســال 
به شبکه نســیم بازگشت و با تم های 
متنوعی ویژه برنامه های نوروزی اش 
را پیش برد. تم های نوستالژی، هندی 
و… که برای برخــی جذاب و برای 
برخی هم در حــد ایده های درنیامده 
تعبیر شــد.او این شــب ها تنها برنامه 
سرگرم کننده تلویزیون را اجرا می کند 
و می سازد و سعی دارد با انواع مسابقه ها 
و بازی ها مخاطبش را بخنداند. فرمولی 
که بــرای رامبد جوان هم در بیشــتر 
مناسبت های ملی و مذهبی امتحان خود 
را پس داده است و باید دید رامبد هم بنا 
دارد تغییراتی در فرم روتین برنامه اش 

در مناسبت ها بدهد یا خیر.
یک نکته هم نسبت به این ترکیب 
از مجریان وجود دارد که همه شبکه ها 
در انحصــار مجریان مرد وجود دارد و 
حتی در شبکه پنج هم شنیده می شود 
مصطفــی امامی اجرای برنامه تحویل 
ســال را بر عهــده دارد. به این ترتیب 
حتی یک مجری زن در برنامه ها نیست 
و قرار اســت ویترینی مردانه را شاهد 

باشیم.

مجری برنده کیست؟

منوی »سیما« برای لحظه 
تحویل سال؛ همان همیشگی! 

علی ضیا در شبکه یک، داریوش فرضیایی در شبکه دو، احسان علیخانی در شبکه سه و رامبد جوان در شبکه نسیم 
اجرای ویژه برنامه های تلویزیون برای لحظه تحویل سال جدید را بر عهده خواهند داشت.

ویترین ویژه این تورنمنت، مجریان برنامه های تحویل ســال هســتند، مجریانی که هر یک 
می خواهند بهترین خود را عرضه کنند و ارزش افزوده ای برای مخاطبشان داشته باشند و البته 
گاه همین تلاش برای بهتر بودن به عطشی برای جلوه گری های صرف منجر شده و نتیجه ای 
عکس داده است. جلوه گری هایی که بخشی از آن پول پاشی های میلیاردی برای دعوت از مهمانان 
سلبریتی و خرج تراشی برای دکورهای چشمگیر و حاشیه سازی با سخنان شاذ بوده است.

 
فرهنــگ و هنــر- مریــم 
کاظمی معتقد اســت که تئاتر برای 
بقــای تمرینات و اجراهــا نیاز به 
حمایت های مالی دارد. با هول دادن 
گروه ها به سمت گیشه آسیب پذیر 
هســتیم. شغل و مهارت حرفه ای ما 
اجراست. باید بتوانیم درآمد داشته 
باشــیم. نمی خواهیم بــا ضررهای 
جبران ناپذیر امکان کارهای آینده را 

از خودمان سلب کنیم.
حالا دیگــر زندگی با کرونا را 
یاد گرفته ایم و تا حدودی می توانیم 
ســلامت خود را در برابر آن حفظ 
کنیم ولی مساله اینجاست که کرونا 
فقط ســلامتی ما را تهدید نمی کند 
بلکه به اقتصاد بســیاری از مشاغل 
لطمــه بزرگی زده و کارورزان تئاتر 
هم جزو آســیب پذیرترین اقشــار 
در ایــن دوره بوده انــد. گرچه آنها 
تا حدودی راه و رســم همزیســتی 
بــا کرونا را یــاد گرفته اند ولی باید 
مراقب باشند تا این ویروس جدید 
بــه عوامل بازدارنــده دیگر اضافه 

نشود.
بــا همین نگاه اســت که مریم 

کاظمی، سرپرســت گــروه تئاتر 
»مستقل« پروژه تازه خود را متوقف 
کرده اســت. او می گوید ما طبیعتا با 
اجرای هر نمایش غیر از ایجاد  نشاط 
و امنیت حرفــه ای، به ایجاد درآمد 
برای خودم و اعضای گروه و تامین 
هزینه های گروه تئاتر مستقل هستیم 
ولی اکنون این ترس وجود دارد که 
قادر نباشیم حتی هزینه های اولیه را 

تامین کنیم و بدون انگیزه شویم.
کاظمی از جمله هنرمندان فعال 
در حــوزه تئاتر کــودک و نوجوان 
اســت که در دوره کرونا هم دست 
از کار نکشید و »جشنواره آموزشی 
تئاتــر پنجمــک« را برگــزار کرد . 
او قصــد داشــت فروردین ۱۴۰۱ 
بــا همراهی گروه تئاتر »مســتقل«، 
نمایش »علاءالدین« را در تالار هنر 
برای تماشاگران کودک روی صحنه 
بیاورد ولی بعــد از مدتی از اجرای 
این نمایش منصرف شــد و آن را به 

زمانی بهتر موکول کرد.
این کارگردان از دلایل توقف 
ایــن پروژه را تشــریح می کند و از 
شرایط تئاتر کودک در دوران دشوار 

کرونا سخن می گوید.
کاظمی درباره اینکه شــرایط 
کرونایی چقدر در این تصمیم گیری 
دخیل بوده اســت، توضیح می دهد: 
کرونا چندین شاخصه در خود دارد. 
دو ســال پیش که تازه با این بیماری 
رو به رو شــده بودیم، برای همه ما 
فقط حفظ ســلامتی مان مطرح بود. 
به همین دلیــل حتی از رفت و آمد 
بــا خانواده و نزدیــکان خود پرهیز 
داشتیم. اما کم کم این وضعیت تغییر 

کرد و زندگی با کرونا را آموختیم.
او که ســال گذشته  »جشنواره 
آموزشــی تئاتر پنجمک« را برگزار 
کرده اســت، یادآوری می کند: سال 
گذشــته بیشتر به این فکر می کردیم 
آیــا خانواده هایی کــه علاقه مند به 
شرکت در جشنواره هستند، به این 
اطمینان رسیده اند که از خانه خارج 
شــوند و حتی در تجمعات محدود 
گروه نمایش خودشان شرکت کنند. 
به همین دلیل این پروژه در دو ســه 
مقطع تعطیل شــد و اجــرای آن ۹ 

ماه زمان برد در حالیکه در شــرایط 
عــادی باید خیلی ســریع تر از این 

انجام می شد.
کاظمــی که آخریــن کارش 
اجرای نمایــش »کلوچه دارچینی« 
بــوده که به دلیل شــرایط کرونایی 
متوقف شــد، ادامه می دهد: دو سال 
از اجــرای این نمایــش می گذرد و 
در این مدت خیلــی تلاش کردیم 
نمایشــی اجرا کنیم . اجرای نمایش 
»علاءالدین« از چندین سال قبل در 
رپرتوار گروه ما اعلان و برنامه ریزی 

شــده بود ولی اوایل دوران کرونا از 
جمع شــدن اعضای گــروه نگران 
بــودم با این حــال بعد از مدتی این 
تــرس اولیه برطرف شــد و به این 
نتیجه رســیدم که اوایل سال ۱۴۰۱ 
می توانیم این نمایش را روی صحنه 

بیاوریم.
این کارگــردان مهم ترین دلیل 
توقف این پروژه را بی ثباتی ناشــی 
از همــه گیری کرونــا می داند ولی 
در عیــن حال توضیح می دهد: حالا 
دیگر بحث ما سلامتی اعضای گروه 

نیست چون در این مدت زندگی با 
کرونا را یاد گرفته ایم ولی مشــکل 
بزرگ تر، چشــم انداز برگشــت و 

تضمین هزینه هاست.
او یادآوری می کنــد: پیش از 
ایــن گروه هایی کــه در حوزه تئاتر 
کودک فعال هســتند، بخش بزرگی 
از هزینه هــای خــود را از طریــق 
فروش گیشه تامین می کردند که البته 
درخشان نبود ولی حداقل هزینه های 
گروه پرجمعیت مارا تامین می کرد. 
اما حالا بــا توجه به افزایش روزانه 
قیمت ها، تامین هزینه های ساخت 
یک نمایش بســیار بی ثبات شده و 
در واقع همین موضوع،  اصلی ترین 
عامل بازدارنــده در کار گروه تئاتر 
مستقل است که همواره تهیه کننده 

کارهای خود است.
کاظمی می افزاید: ما ۸۰ درصد 
نمایــش را تمریــن کــرده بودیم . 
موســیقی، ترانه ها، کلاه گیس ها و 
عروســک ها آماده بود ولی ساخت 
و ســاز اجرایی نمایش و هزینه های 

روزمره مانده اســت کــه در همه 
گروه ها مشــترک اســت. از طرف 
دیگر نمی توانســتیم به امید کمک 
هزینــه ناچیزی باشــیم کــه مرکز 
هنرهای نمایشی به گروه های تئاتر 
کودک می پــردازد زیــرا این مبلغ 
هرچند ممکن است از دیدگاه اداره 
کل، معقول باشــد ولی در قیاس با 
هزینه های تولید یک نمایش، ناچیز 

است.
او بــا اشــاره به اعلام شــیوع 
ســویه امُیکــرون اضافــه می کند: 
در چنیــن وضعیتی، شــرایط تئاتر 
کودک با بزرگســال بسیار متفاوت 
است. بزرگسالان برای دیدن تئاتر، 
خود، تصمیم گیرنده اند و حال آنکه 
در تئاتر کــودک و نوجوان ، پدر و 
مادرها هستند که تصمیم می گیرند 
فرزنــدان خود را به تئاتر ببرند یا نه 
و اگــر کوچک ترین نگرانی در این 
زمینه داشــته باشند، از خیر تماشای 
تئاتر می گذرند. بنابراین در شرایط 
پرنوســان، نمی توانیم به گیشه هم 

مطمئن باشیم.
کاظمی که قصد داشت نمایش 

خــود را در تــالار هنر روی صحنه 
بیاورد، ادامه می دهــد: در یکی دو 
هفته گذشته ابلاغ شده که سالن های 
تئاتر با ظرفیت ۵۰ درصد به فعالیت 
خود ادامه بدهند و از آنجا که در تئاتر 
کودک، خانواده هــا تعیین کننده اند، 
هیــچ اطمینانی نیســت که گروه ها 
بتوانند همان تعــداد صندلی را هم 

پر کنند.
 او بــا بیان اینکه دیگر می دانیم 
ترس از  کرونا قرار نیســت دو سه 
ماه دیگر به پایان برســد، و بزودی 
ممکن اســت در معرض رونمایی 
دیگری باشیم، می گوید: حالا دیگر 
به این شــرایط عادت کرده ایم ولی 
بعد از ارزیابی هزینه های ســاخت 
کار، همه اعضای گروه به این نتیجه 
رســیدند که با اجرای این نمایش، 
ضرر خواهیم کرد. بنابراین با وجود 
علاقه ای که به این کار داشتیم، فعلا 
آن را متوقف کردیم. زیرا این خطر 
وجــود دارد که  با توجــه به  تورم 
شــدید و نوســان قیمت ها، نتوانیم 
حتــی هزینه های تولیــد نمایش را 

برگردانیم.

روایت مریم کاظمی از یک خطر

فرهنگ و هنر- مدیرکل نمایش 
و پخش ســازمان سینمایی اعلام کرد: 
تمام ۲۱ فیلم متقاضی اکران نوروزی در 
صورت گرفتن پروانه نمایش همچنان 
شانس دارند که در این نوبت روی پرده 

سینماها بروند.
خبرهای ضد و نقیضی از حذف 
برخی فیلم های پیشــنهادی شــورای 
صنفی نمایش از اکران نوروزی شنیده 
شده که بیشــتر هم دلیل آن ممیزی 
عنوان شده است، اما مدیرکل دفتر 
نمایش و پخش سازمان سینمایی 
بدون تایید یا تکذیب این خبرها 
توضیحات بیشــتری را درباره 
فیلم هایــی که قرار اســت در 
نوروز اکران شوند ارائه و تاکید می کند 
که فیلم ها باید متناسب با روزهای عید و 
بر مبنای عدالت فرهنگی انتخاب شوند.

محمدرضا فرجی در پاســخ به 

اینکه شنیده شــده دو فیلم »علفزار« و 
»لامینور« از فهرســت اکران نوروزی 
حذف شــده اند بیان کرد: »علفزار« در 
نوبت بازبینی قرار دارد و »لامینور« هم به 
دلیل آنکه تاریخ پروانه نمایشی که از قبل 
داشــته منقضی شده است، باید دوباره 
پروســه دریافت پروانه نمایش را طی 
کند. در حال حاضر تمام ۲۱ فیلمی که 
متقاضی اکران نوروزی بودند همچنان 
شــانس دارند چون هنوز چیزی نهایی 
نشده اســت.او در پاسخ به اینکه پس 
چرا شورای صنفی هفت فیلم را ابتدا به 
شکلی معرفی کرد که انگار گزینه های 
نهایی هستند؟ گفت: این حرف درست 
است، اما آن ها از منظر کارشناسی خود 
فیلم ها را معرفی کردند و حتی چند فیلم 
رزرو را هم مشــخص کردند مثل فیلم 
»سگ بند«، اما آنچه ما به عنوان سازمان 
سینمایی باید نهایی کنیم برمبنای رعایت 

برخی جنبه های مختلف است از جمله 
اینکه در سبد اکران نوروزی فیلم هایی 
از ژانرهای مختلــف مثل فیلم کودک 
باید حتماً وجود داشــته باشد یا از یک 
دفتر پخش ناگهان دو یا ســه فیلم برای 
اکران در نوروز ارائه نشود. در این مورد 
عدالت فرهنگی باید مد نظر قرار گیرد و 
اگر شعاری می دهیم باید در همه زمینه ها 
آن را رعایت کنیم. اگر سازمان سینمایی 
در ایــن موضوع مواردی را بررســی 
می کنــد و احتیاطهایی دارد صرفا برای 

درنظرگیری همه جوانب است.
او دربــاره اینکه نبــود فیلم های 
کمــدی در اکــران نــوروز از جمله 
انتقادهایی بود که در این مدت وارد شده 
اما از سوی دیگر سازمان سینمایی هم 
در ارائه مجوزها سخت گیری و احتیاط 
داشته، گفت:  سازمان سینمایی احتیاطی 
ندارد، ولی بحث اصلی این اســت که 

انتظار می رفت بعضی فیلم های شاد و 
کمدی برای این دوران اکران شوند که 

در فهرست نبودند.
فرجی در ادامــه با تاکید بر اینکه 
»فقط فیلمــی می تواند متقاضی اکران 
نوروزی باشــد که پروانه نمایش معتبر 
داشته باشــد«، افزود: ما دوست نداریم 
این طور برداشت شود که با اکران فیلم ها 
مخالفتی داریم و مثلًا نسبت به نمایش 
فیلم آقــای مهرجویی مقاومتی وجود 

دارد. 
ایشان بزرگ سینمای ایران هستند 
ولی دو سال است که پروانه نمایش فیلم 
»لامینور« منقضی شده و باید زودتر اقدام 
می شــد. ضمن اینکه با توجه به شروع 
ماه رمضــان از چهاردهم فروردین، ما 
در ســال آینده نوبت های اکران بهتری 
هــم داریم که می تواند جزء گزینه های 

فیلمسازان باشد.

او اضافه کرد:  متاسفانه اخیرا نسبت 
به هر موضوعی در سینما بازتاب های 
متفاوتی می بینیم مثل خبرهایی از ضرب 
و شتم توسط یک کارگردان سینما که از 
سوی برخی سینمایی ها نیز به آن دامن 
زده شــد یا مثلا درباره افزایش قیمت 
بلیت سینماها که انتظار می رود همراهی 
بیشتری صورت گیرد، ما واکنش های 
عجیبی را شاهد بودیم؛ در صورتی که 
قیمت بلیت برخی تئاترها و همچنین 
کنسرت ها را که نگاه می کنیم اعتراضی 
نیســت ولی تا حرفی از افزایش قیمت 
بلیت سینما می شود صدای اعتراض ها 
بلند می شــود انگار که هر روز قیمت 

بلیت سینما گران شده است.
فرجــی در ادامه ایــن گفت وگو 
درباره زمــان نهایی شــدن فیلم های 
نــوروزی گفت:  تا پایان هفته اســامی 
فیلم های اکران نوروز اعلام می شــود. 

جلســه شــورای پروانــه نمایش هر 
چهارشنبه برگزار می شود و یک جلسه 
فوق العاده داشــتیم که بیشترِ ۲۱ فیلم را 
بتوانیم ببینیم، اما زمان آغاز اکران نوروز 

همان ۱۸ اسفند خواهد بود. 
او دربــاره تدوین آیین نامه اکران 
ســال ۱۴۰۱ نیز گفت:  منتظر هســتیم 
صنوف سینمایی نظر کارشناسی خود 
را در این مورد اعلام کنند و ان شــاءالله 
در یک جلســه جمع بندی نهایی انجام 
می شود. او درباره تغییر شورای صنفی 
نمایش هم بیان کرد: اعضای شــورای 
صنفــی نمایش اصولاً بــه مدت یک 
ســال فعالیت می کنند و زمــان دوره 
فعالیت آن ها معمولاً تا پایان سال جاری 
سینمایی یعنی پایان اسفندماه است. البته 
تبصره ای هم وجود دارد که بنا به شرایط 
ادامه فعالیت شــورا را با اعضای قبلی 
برای چند جلسه محدود مجاز می کند.
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